

# Erbestetik dator erakusia

Erlak bakarrak ez dira uda pártean kanpotik etxera eroaten dakiendakarrak. Erbestetik etoritan jakuzen jakitunak he badakite horrenbeste. Gu, gau gara, gaur egin leikiana bitharko lagatzen dogunak.

Igaz, Euskalarien Naziorreko Jardunaldiak eitorri zan Jan Braun, poloniarrek, ondo aprobatxatu eban bere egonaldia. Jardunaldien astekaritik kanpo hiru edo lau egin galdeztzen jakoen eta beren gorputzari eta burnari deskantsurik emon barrik han joan zan Aramaioko alderdi mangnetofono ahozko literaturatik zerbaite jaso guran. Lapurtera aspalditik zekien poloniarrek eta pare bat urte lehenago hasi zan Pedro Pujanaren gramatikaz bizkaieria ikasten. Atzerritarrok es dake inongo akerik. Eta bai bai be ohoz ahozko literaturaren usta ederrik.

Aramaioko agure bati jasotako kanta baten, J.B. Elizanbururen "Nere eixe" dalakoaren zati aldatuak erakusten deusek erronkaturik, tasunak gure herrian daikan irauenpea; baina, baita Txirritaren "Gure aurreko guraso zarrak" dalakoarenak be, galdu genduzen foruak ezin ahazturi. Oletako artzaia batzen ahotik. Beste zati batzuk, galduzako kanten astazun besterik ez dira. Inguru beraian eta era hortakoa honako hauek: "Bizkaiko parte batean, Anbotapartian, Anbotapartian, ibi bizi tiran euren alderdian,... gizon biak ziran, Peru eta Anton/ emakumiatik berriaz, Ana ta Katalina, aurra alde guzian biziak Anboton/ Artorik apenaz du etxian ikusi, etxian ikusi, / urenguan obeto gizendu ta azi."

Hasierako irudiak epiko antza dauteta bere amaitera hori baino zerbaite egokia goza zuukan antza danez.

Pastore berak kontatu eutsan; "Erlak bere uran (udan) kanpotik etxera eroaten du, haren badaki bere burua neguan zelan mantendu; guk bere herriz sobre genduke ori egindo begenda".

Esaera zaharrak bere Ioritz zituan. Hara hemen exenplu batzuk:

- 1) Anbotoko belie Anbotora.
- 2) Amillena, fraka zarren billa dabilena.
- 3) Aloña azpian leñue, bixer almiña ezin ue.
- 4) Arantzta hultzta lora, bei zarra anka gora.
- 5) Lora arantzie, lora artuek ereditzen flora.
- 6) Kandelerietan edurre, juan da ne-guan bildure.
- 7) Kandelerietan eguzki, negu'al dator atizet?

Esaldi bakotxak bere, filosofia. Herriaren erotik gizonan sena.

Gure aintzinaoek memoria biz-korizeko asmatzen zituen mnemotecnika horretarako be ez da falta Jan Braun-en batze horretan. Hain eza-guna dogun "Akerra ikusi dogu" dala-korean antzeko bat, aldakuntzagaz jaso eban:

"Akerra" eitorri jakun oritura aza-jaten, akerrak ortue, y akerna ken, akerra ortu kentzearren, txakurra eitorri jakun, akerra kenduten.

Txakurraak akerra, yakerrak ortue, yakerra ken, akerra ortutu kentzearren... "eta abar.

Oletako artzaia hori apenaz zen karlista eta kantatu eutsazan bereak eta bi karlistuen lepotik barre egiaz: "Bermeko kalian, kalian, kalian, karlistak saltzen dira pezeta batian. Nauke bai erosiko, naukez bai, nauke (bai) erosiko, nauke bai, aurixe dianan zapata garbitzeo pezeta batian."

Umorerik falta ez jakonez, erro-meritarako koplaek be kantu eusenzean. Berian aigeritzen dan Orraberatako Bizente be karlista eta zan? Beintzat, haren lepotik be barre egin gura diu. Haze adorjotea. Poloniotan puntan entzun arte. Lauko naz-seiko, euren puntuak errepikatze-koak dira:

"Or goiko landetan  
eperra kantetan,  
Orraberatoko Bizente  
beti barricketan.  
Libiri ta labore,  
bein ganauzaña,  
ganar laboretan da  
nun da ganauzaña?  
Orraberatoko Bizente  
kaka ganauzaña.  
Txarri amie leketan,  
txarrukumite idarreran,  
Orraberatoko Bizente  
leporanoko kaketen.  
Zartagüia burduntzal,  
edarra biziagari,  
Orraberatoko Bizente  
akerran hekoki."

Pozik joani zan Jan Braun, polo-niarra, euskaldun artzai eta nekazarien ahoetan gure literatura zaharra oindioak jordetzen zala jakiteaz. Hortik eroan bere utza.

Kanpotik eitorri behar eie dira ba-gure herriaren daskuguna jasotzera be? Tira, euskaldunek ez gaitzean izan Orraberatoko Bizenteren antzerkia, bestela kakatzuko gara-Barua alta zu lanera, gure aloreten badeakugu zer landu ta.

Juan SAN MARTIN

Hace unos meses, con una carta, de cumplido, el polaco Jan Braun me acompañaba unos folios con lo que él pudo recoger de nuestra literatura popular durante su breve estancia con motivo de los Encuentros Internacionales de Vascólogos. En nuestro país son muy contadas personas las que hoy se dedican a estos trabajos de recopilación, y por lo general, son las mismas que están ya saturadas en otras actividades culturales en torno al euskara. Son muchísimas más las que encuentran compensación en estériles fúrias patrióticas. Y que estas líneas, sirviendo como ejemplo el breve trabajo de un extranjero, sean para animar a cuantos deseen conocer el acervo de la cultura popular y al propio tiempo contribuir en transcribir la memoria oral a la escrita y tratar de lograr una continuidad en la identidad de nuestro pueblo.

El profesor Jan Braun que vino invitado a los citados Encuentros de 1980, donde leerá una ponencia

sobre las tecnicas vasco-libres y los aportes de los vascos a Aramendi y trabaja allí con su maestro Olleta. Entre los documentos que hay uno que cuenta la historia de los alimentos en época de invierno, ejemplo por el que los hombres no faltan en los momentos comportando la misma conviene aprovechar ya que la vida. El polaco, que vive un par de años ha cumplido su conocimiento de la cultura vasca y que estoy seguro se beneficiará sus clases de Vanuatu que antes estaba haciendo en Portaria. Además, con su portafolio, y cantante de folclor, entre los cantares de la Universidad de Vanuatu, entre otros, con modificaciones de Portaria. J.B. Elizanburu y el tema Txirria. Cosa natural es que a través de la transmisión de la cultura

El hecho es que el profesor gaza de felicidad, sobre todo todavía permanece, ya que la cultura del mundo, ya que la concepción del tiempo oral, que el podrá guardar para sufragios fragmentos recogidos en su viaje vasco-avales.

Una vez más, la lección

recorrido todos sus paisajes y montes, ya que mi fotografía y mis deseos de mi archivo fotográfico, más allá de lo que me permitió el tiempo, me han permitido una propia colección de imágenes y archivos, pertenecientes a muchísimos datos de cultura de mis artículos, que quedaron en el olvido, pasados, evitando de modo total.

Únicamente, como una cosa importante, que me ha llevado que estando grande en la Universidad de León, pendiente de la Licenciatura en Vitoria, así como de la Academia de Bellas Artes de Madrid, el de Sociedad Real Sociedad de Amigos del País, que se celebró en junio de 1980 en la localidad de Gerardo.

He aquí, a grandes rasgos, la noción que nos enseñó Gerardo López de Gereñu, cuando el maestro de etnología, alavesa, nos enseñó el folclore alaves, cosa que he hecho hasta la fecha, con que las nuevas generaciones, con una base histórica y estudios en ese campo de cultura.

Sesenta años de labor de búsqueda, de conocer perfectamente, de ser del hombre, de su cultura, de su idioma, de sus artículos, de sus libros, de sus publicaciones, de sus bibliotecas especializadas.

En privado, aspectos que este trabajo, que es un compendio, que es una obra -electrónica-, que es una obra muyiva por su uso, que es una obra en especial, a Alava

## Gerardo López de Gereñu, gizona

Gerardoren hitz bat erabiltzen dit. Ez da, halajaina, edozein zaletasun merkerik.

Hirurogei eta hamazpi urteko gizonez ditzakuen jabe izango zela adierazten zidaten, eta honek -dudarik gabe-

bultzatu ninduen harenagaino. Ez

dut, bestalde, ezer hirrikur aukerita,

era orokor batetan, jakina. Aukirkun-

a, berri, neretzaiz izan da gaur arte

ez baituñen Gerardo López de Gereñu

ezagutzen. Eta, egia osoa, merezi izan

da berarenagaino jotsreak, berari

buruz egindako nireni eritziek txikiak

gelditu baitira.

Gasteizko alde zaharreko kale hestea hoiestako batetan dauka hiru so-

lairatuko eta. Ateria sartu bezain

laster hura gizonez desberdin batenea

dela konturatu ahal izan naiz. Urte-

tan zehar Gerardo egindako argazkiez

-berri zaletasunari haundia

-apainduri argentzen zaizkigu eskalera-

retako orruk. Etnografia bere hobby

bihurtu duen arabarraren aurorean

aurkitu naiz laster. Hobby diodanean

gundu dit etnologi-ikerketetan, metodologiaragi dago kionez, batet ere". Era Gerardo beste aitorpen bat egiten dit: ez du bere ibarrak osoan tuberna bat ere bisitatu.

Orain dela hirurogei urte hasi zen bere zaletasunari aukera ematen. "Nere herrialdearrikiko maitasanak eraginda ekim non lanari". Probiñ-ziako Eliza guztia fotografiatu ziuden hasiera batetan. Baino bilduma hau hoba daizkela deritau eta eliza hoienean bista orokorrean gainera aldarde, irude eta gaiztoetako xeheztatu asko fotografiatzen du. Beraz, Arabako herri guztietan -gutxienez- bi aldi zegoen dela esan daiteke. Sekula-ko bilduma lortu duenean etxera erretzen zaio 1935.eko Irailean. Sakaniko minduko zuen gertuera honek Gerardo, baina honek, minetik indar berriak itzeten delarik, berriro ekiten dio lanari. Honi esker gaurre-gun, o aristibidez zoragarria da.

Mendigoizale nekazarria da Gerardo -Gasteizko Manuel Iradier taldearen fundatzailea dugu - eta bere ibillaldiaren egindako aitzkeretako esker Arabako toki-izen asko bildu ahal izan du. Azkenengoa datuak adierazten dutenez, 20.192.eko Lopez de Gereñu probintzian entzun eta liburu zaharretan ikurratik topominikoa. Eta guztia hau lortu ahal izateko herriarekin bizi izan du. Artzain eta nekazarriak izan dira Gerardoen lagunak. Eta beti bakarrak, egindako irteeretan - "nere bitxirik" - gizon arabarrak ondoren ezagutzen dute. "Artzainekin ezin mitzakeen datuak zuen paperera pasa.

Hobe nuen gogoan harta eta gero etxeak idatzit. Apurantzen ikusten bazituzteten zaldantz jartzten ziren eta ez tenen ezer garbitz ateratzet. Gehien batez, zeharka egin behar nuen galdera, zertara ninduan kontura ez litezen. Nekazarriek sistema baserritarra baino gorugarria dela entzun ohi dugu sari. Baino hain ez da egia. Erabilten jahinez gero, nekazarria oso pertsona atsegina da".

Dena dela, lana ez da Gerardonak beti hain eroski egin ahal izan. "Nacido en 1904 en Vitoria, sin más estudios que maestro de primera enseñanza, cuya profesión no ejerció, dedicándose a la fabricación de mobiliario. El cariño a mi tierra alavesa ha sido la causa de que haya

## MARKETING INDUSTRIAL

Curso del Instituto de la Pequeña y Mediana Empresa Industrial (I.M.P.I.) Para empresario y directivos de la pequeña y mediana industria

Organizado por: Cámara de Comercio, Industria y Navegación de Guipúzcoa, en San Sebastián.

**Programa (síntesis):** Diagnóstico comercial de la industria; el producto; estructura de los mercados; el departamento de Marketing en la empresa industrial; zonas y rutas de actuación del equipo de marketing; remuneración; gastos de viaje; supervisión; control y evaluación del equipo.

**Director:** Don Rafael Lorente, profesor Mercantil, Master en Marketing, diplomado por la Universidad de Montreal.

**Duración:** 36 horas (lunes y miércoles, a partir del 19 de Octubre, de 6.30 a 9.30).

El Instituto de la Pequeña y Mediana Empresa Industrial entregará a los asistentes el correspondiente diploma acreditativo de su participación.

**Información:** Cámara de Comercio, Industria y Navegación de Guipúzcoa, calle Aguirre Miramón, 2 - San Sebastián - Teléfono 27 21 00.

**Subvencionado por el I.M.P.I. - Plazas limitadas.**

José Mari VELEZ DE MENDIZABAL

VELEZ DE MENDIZABAL